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Poděkování v šedé 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
Informace z jednání Rady města 

Rada města na svém zasedání dne 17. 6. 2013 mimo jiné projednala:  
- žádost Sdružení Jeseníky o. s. o oficiální partnerství Města Javorník v projektu „Chuť 
Jeseníků 2013"  gastronomický festival  
- návrh smlouvy o dílo s firmou Hřiště s. r. o. na akci „Papouškův ráj" (dětské hřiště v 
zahradě mateřské školy Polská)  
- žádost správy majetku o schválení dodavatele stavebních prací – oprava verandy MŠ ul. 
Míru, Stolzed, Daňa Robin, Bílý Potok, který podal nejnižší nabídku v proběhlém 
výběrovém řízení  
- průběh a výsledek výběrového řízení na dodavatele akce: doplnění vybavení sběrného 
dvora Javorník  
- žádost o řešení havarijního stavu části oken panelového domu čp. 520 na ul. Jánošíkova 
a zastaralost plynové kotelny bytového domu čp. 257 a 258 na ul. Fučíkova - přípravu 

MĚSTSKÝ ÚŘAD JAVORNÍK 

--------------------------------------------------------------------------- Javornický zpravodaj 8/2013
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Poděkování v šedé 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
Informace z jednání Rady města 

Rada města na svém zasedání dne 17. 6. 2013 mimo jiné projednala:  
- žádost Sdružení Jeseníky o. s. o oficiální partnerství Města Javorník v projektu „Chuť 
Jeseníků 2013"  gastronomický festival  
- návrh smlouvy o dílo s firmou Hřiště s. r. o. na akci „Papouškův ráj" (dětské hřiště v 
zahradě mateřské školy Polská)  
- žádost správy majetku o schválení dodavatele stavebních prací – oprava verandy MŠ ul. 
Míru, Stolzed, Daňa Robin, Bílý Potok, který podal nejnižší nabídku v proběhlém 
výběrovém řízení  
- průběh a výsledek výběrového řízení na dodavatele akce: doplnění vybavení sběrného 
dvora Javorník  
- žádost o řešení havarijního stavu části oken panelového domu čp. 520 na ul. Jánošíkova 
a zastaralost plynové kotelny bytového domu čp. 257 a 258 na ul. Fučíkova - přípravu 
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zadávacích podmínek a provedení výběrového řízení na dodavatele prací - zřízení výtahu 
a úprava parkovacích ploch zdravotního střediska, ul. Míru 355 Javorník  
                                                                                                               Rada Města Javorník 

 
Matrika 

Společenská kronika 
Narození občánci: Isabela Indrová, Noemi Vraspírová 

Rodičům i dětem přejeme hodně štěstí, zdraví a radosti. 
 
Odešli z našich řad: Božena Kovaříková, Josef Nedavaška, Karel Labaj, Karel Benda 

Pozůstalým vyslovujeme upřímnou soustrast. 
 

Marcela Minksová, matrikářka 
 

Občané našeho města sběrem a recyklací elektrospotřebičů výrazně pomáhají 
chránit životní prostředí 

V loňském roce bylo občany recyklováno 277 televizí a monitorů  
a 1966 kg drobného elektrozařízení. 

   V Javorníku je již několik let možné ekologicky třídit elektroodpad. Jeho sběr a následnou 
recyklaci zajišťuje společnost ASEKOL, která nám dále poskytuje přesné informace o tom, 
kolik elektrické energie, ropy, uhlí, primárních surovin či vody jsme díky zodpovědnému 
třídění ušetřili a pomohli tak životnímu prostředí. Dále z těchto údajů můžeme spočítat,       
o kolik jsme snížili produkci skleníkových plynů nebo nebezpečného odpadu. Tzv. LCA 
analýza vycházela z dat o sesbíraném množství televizí, monitorů a drobného 
elektrozařízení.  
   Díky zpětnému odběru a následné recyklaci elektra je možné výrazně přispět k řešení 
problémů se zásobami přírodních zdrojů, jako je například voda nebo ropa. Už zpětný 
odběr a recyklace 100 mobilních telefonů uspoří elektrickou energii za více než 2 200 
korun nebo ropu potřebnou pro ujetí 417 km automobilem. Získávání druhotných surovin 
recyklací je navíc pro životní prostředí mnohem šetrnější než těžba primárních surovin 
přímo ze země.  
   „Z Certifikátu Environmentálního vyúčtování společnosti ASEKOL vyplývá, že občané 
Javorníka v loňském roce vytřídili 277 ks televizí a monitorů a 1966 kg drobných 
spotřebičů. Tím jsme uspořili 90 MWh elektřiny, 4 200 litrů ropy, 399 m3 vody a 3,65 tun 
primárních surovin. Navíc jsme snížili emise skleníkových plynů o 20 tun CO2 ekv.,            
a produkci nebezpečných odpadů o 78,8 tun“.  
   Důkladná analýza společnosti ASEKOL posuzovala systém zpětného odběru televizorů, 
počítačových monitorů a drobných spotřebičů, jako jsou např. mobily, notebooky nebo 
tiskárny. Společnost hodnotila, jaké byly dopady jejich sběru, dopravy a ekologického 
zpracování či likvidace na životní prostředí. Následné výsledky studie byly prezentovány 
formou spotřeby energie, surovin, emisí do ovzduší, vody a produkce odpadu.  
   Celkové výsledky za rok 2012 jsou opravdu impozantní. Díky sběru a recyklaci elektra se 
společnosti ASEKOL jen v loňském roce v České republice podařilo ušetřit více než           
9 milionů litrů ropy, které mají v současnosti hodnotu přes 123 milionů korun, nebo skoro 
198 tisíc MWh elektřiny, což je spotřeba celé České republiky za více než jeden den. 
Ušetřená ropa by pro změnu vystačila na 3 225 cest kolem rovníku automobilem s běžnou 
spotřebou. A na tom všem mají zásluhu ti, kteří si dají tu práci a zodpovědně třídí odpad, 
čímž velkou měrou pomáhají chránit naše životní prostředí.  

Martina Koňaříková ve spolupráci se společností Asekol  

--------------------------------------------------------------------------- Javornický zpravodaj 8/2013
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------------------------------------------------------------------------------------ Javornický zpravodaj 8/2013 

Slavnostní ukončení školního roku 
V podvečer 22. června 2013 se sešli absolventi hudebního a vý-
tvarného oboru společně se svými rodiči, spolužáky a přáteli v kon-
certním sále Základní umělecké školy Javorník, aby převzali závěrečná 

vysvědčení. Ta jim předala Mgr. Irena Karešová, starostka města Javorník.  
Tento slavnostní podvečer patřil rovněž 
úspěšným žákům - Martinu Lykovi, Kateřině 
Sloupové a Mojmíru Cyrilu Michálkovi, kteří 
obdrželi poděkování společně s věcnými dary, 
které jim byly předány vedením města Javorník.  
Absolventi výtvarného oboru:  
Pod vedením paní učitelky Mgr. Marty Noskové 
ukončili úspěšně své studium I. stupně 
výtvarného oboru tito žáci:  
Iveta Navrátilová - pro svou absolventskou 
práci si zvolila studijní kresbu, protože jí 
umožňuje precizní práci s linkou. Realisticky 
zachytila své nejoblíbenější zvíře – kočku 
Mínu.  
Anna – Marie Polášková - vrstvením a pro-
stupováním odstínů olejových pastelů dosahuje 
barevných variací, které naznačují dynamiku 
myšlenky.  
Adéla Ptáčková - ve svých kresbách 
představuje svět fantazie a zvláštních bytostí. 
Zvolila si kresbu tužkou, kterou využila pro 
světelný kontrast.  
Jejich práce jsou vystavené v koncertním sále 
ZUŠ Javorník a budou k dispozici k nahlédnutí 
po celý školní rok 2013/2014.  

T.B.  
 

 
------------------------------ Městská knihovna Rudolfa Zubera Javorník--------------------------- 

 
Z důvodu stěhování knihovny do nových prostor, 

bude knihovna pro veřejnost uzavřena  
od 19.8. do 5.9. 

 

 

KULTURA 

ZÁKLADNÍ UMĚLECKÁ ŠKOLA JAVORNÍK 
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------------------------------------------------------------------------------- Javornický zpravodaj 8/2013 
 

 
 

Ze života seniorů v Domově pro seniory Javorník, p. o. 
   I přes to, že by nám mnozí čtenáři nevěřili, život seniorů v Domově pro seniory 
v Javorníku může být velmi bohatý. Záleží pouze na nich samotných, kterých nabízených 
aktivit se zúčastní. Posuďte sami, z čeho mohou vybírat.  
   V našem zařízení máme aktivity, které se opakují pravidelně každý týden. Jedná se        
o kavárničku, bohoslužbu, tvořivou dílnu, společenské hry, trénování paměti a jemné 
motoriky. Dvakrát do měsíce probíhá vaření pro radost, kdy si sami klienti zvolí, co by si 
rádi „ukuchtili“ – věřte nebo ne vyhrává většinou něco na mlsání, věnujeme se však také 
zdravé výživě, v letošním roce jsme se zaměřili na jarní bylinky – kopřivy. Zaměřujeme se 
na dodržování zvyků a tradic, které provázely naše klienty v běžném životě. Zakřepčili jsme 
si v masopustním reji, barvili velikonoční vajíčka, stavěli a následně skáceli májku. Na 

DOMOV PRO SENIORY JAVORNÍK, p.o. 
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přípravě a realizaci aktivit se podílejí sami naši klienti a všechny provází zpívání písniček    
a radost z  nových zážitků. V letošním roce jsme založili ergoterapeutickou zahrádku, kde 
si mohou klienti zahradničit, kdykoli mají chuť. Zahrádka je přizpůsobena také pro klienty 
na invalidním vozíku, které vždy doprovodí ochotný personál.         
Vzhledem k tomu, že naši klienti velmi pozitivně reagují na čtyřnohé kamarády, proběhla 
dne 11. 4. 2013 a 27. 6. 2013 v Domově pro seniory Javorník canisterapie s paní Evou 
Martínkovou. Předvedla dovednosti tří svých svěřenců Betty a Karolíny ( plemeno cavalier 
king charles spaniel)      a Jasmíny bernského salašnického psa. Senioři v našem zařízení 
velmi rádi přivítali čtyřnohé přátele, kteří jim vykouzlili úsměv na tváři a do života přinesli 
příjemné zpestření. Díky nim na chvíli zapomněli na své neduhy a s chutí a od srdce se 
zasmáli. S paní Martínkovou si také s velkým nadšením zacvičili s terapeutickým padákem. 
Naši senioři si díky těmto němým tvářím užili opravdu veselé odpoledne. 
   Senioři se také účastní různých soutěží a výstav. Zúčastnili se velikonoční výstavy 

v Kulturním středisku Javorník, tři 
naši klienti se zapojili do celostátní 
výtvarné soutěže Domov plný 
života, jejíž vyhlášení se uskuteční 
17.10. 2013 na XVII. ročníku 
kongresu Gerontologických dnů 
v Ostravě. Také již po druhé naši 
klienti vyjeli do Prostějova, kde 
soutěžili ve vaření guláše a dosáhli 
výborného výsledku, kdy se umístili 
na 2. místě z 11-ti hodnocených 
gulášů.  

 
Hodně elánu do dalších 

činností přeje Andrea Robotková, 
aktivizační pracovnice 

 
 

 

Město Javorník pořádá ve spolupráci s MOSTP zájezd pro důchodce 28. září v sobotu do 
Tovačova. 
Na programu je prohlídka zámku, výstavy květin a ovoce. V poledne oběd a po obědě 
volná prohlídka města, kde se budou konat Tovačovské hody. 
Odjezd z Javorníku je 28. září v 6:00. ráno od kostela. 
Přihlášky se budou brát spolu se 100,- Kč dne 12. srpna v kulturním domě od 13 do 14 
hodin. 
Žádáme všechny zájemce, aby se včas do tohoto termínu přihlásili. 
Děkujeme. 
 
Výbor svazu tělesně postižených v Javorníku upozorňuje všechny členy, že dne 14. září 
2013 se koná sportovní den v České Vsi. 
Přihlášky se budou brát 12. srpna 2013 od 13:00 do 14:00 v Kulturním domě Javorník. 
Každý, kdo se přijde přihlásit, musí také zaplatit 150 Kč. Kdo se nepřihlásí včas, už nemá 
možnost jet autobusem. 
Věříme všem zájemcům, že se přijdou přihlásit v uvedeném termínu. 

Za MO STP Javorník:  Milan Vávra, jednatel. 

MÍSTNÍ ORGANIZACE SVAZU TĚLESNĚ POSTIŽENÝCH V JAVORNÍKU 
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 ……..5 vavřínů ( za 1 zlaté a 50krejcarů ) – AAW, sig. IA 1513……  
OBDOBÍ BISKUPA HOHENLOHE – WALDENBURG – BARTENSTEINA (1795 – 1817), 
TŘETÍ STÁTNÍ ADMINISTRACE A PRVNÍ INTERKALÁR (1817 – 1823) – ZALOŽENÍ 
ANGLICKÝCH PARKŮ.  
Josef Christian Franz Hohenlohe – Waldenburg – Bartenstein ( 1740 – 1817 ) nastoupil na 
biskupský stolec v roce 1795 a zůstal na něm až do své smrti, která ho zastihla na 
Jánském Vrchu 21. ledna 1817. Jeho skvělý vztah k tomuto zámku dokazuje skutečnost, 
že se od roku 1810 (po sekularizaci biskupských statků v Prusku) stal jeho hlavní rezidencí. 
Poprvé byl na Jánském Vrchu slavnostně uvítán 15. srpna 1797.  
Stavební úpravy zámku a okolí zahájil již na sklonku 18. století. Střelnici nechal zabydlet a 
zřídil zde kanceláře. Na venkovním nádvoří nechal strhnout všechny objekty (stáj, psí 
ohradu aj.), kromě pivovaru, výrobu však přemístil do zřejmě nově vybudované provozovny 
dole u sladovny (bývalý pivovar – později opravna televizorů p. Závora). Odlámat dal další 
část skalnatého vrchu a ma-teriál byl použit na vyrovnání zámeckého nádvoří. Odstraněna 
při tom byla nejprve skála v délce 130 stop a hloubce 11 stop, později další část v délce 
180 stop a 25 stop na výšku, až na horizont cesty (Paupie 1929 – II., s. 4). Odlámána byla 
také skála na místě nové schodišťové haly, kterou dokončili v roce 1801 (dnešní vstup do 
zámku). Kámen byl použit na zakrytí starého pevnostního systému. Nově byl řešen příjezd 
na zámecké nádvoří, kde byly postaveny stáje, vozovna a prostor pro hasičskou stříkačku. 
Za tímto komplexem vznikl dvůr, ve kterém byli drženi dva jeleni, takže se mu poté říkalo    
„Jelení dvůr". Opraven byl vodovod, na obě vnitřní nádvoří byly umístěny železné nádrže    
a vedle nové schodišťové haly byl vyveden chrlič. V roce 1798 založil kuchyňskou zahradu, 
vyčlenil část dvorských pozemků mezi střelnicí a silnicí na Žulovou a zřídil na nich ,, dolní 
park “ s tehdy módním bludištěm. (dnešní dolní park vedle Dittersova domu). Vhodné 
stromy a keře nechal přivézt ze zámku Reichstein (Paupie 1929 – II., s. 5-6). Tyto 
Paupieho informace nejsou úplné.  

31. 10. 1795 je poprvé zmiňován okrasný zahradník Anton Navrátil (psal se Naweratil), 
který tehdy vyúčtoval prodej zeleniny a pokladně odvedl sumu 84 zlatých. Zda pracoval 
Navrátil již pro Schaffgotsche není z dochovaných písemností zřejmé, patrně jej přivedl až 
Hohenlohe. K ruce měl tehdy dva učně, jednoho nádeníka a pomocníka v zahradě (ZAO, 
KŘ JV, i.č.2400). Stejné vyúčtování a sestava pracovníků v zahradě následovala i v dalších 

letech ( srov. ZAO, KŘ JV, i.č.2041 )  
 
Literatura:  
Přepsáno ze Ing. Bohdan Dlouhý, Mgr. 
Drahomír Polách - Stavebně - historický 
průzkum parku Jánský Vrch  
Wikipedie - Anglický park je styl 
krajinářského parku nebo zahrady, který 
vznikl v Anglii na počátku 18. století,       
a rozšířil se po celé Evropě. Nahradil 
formálnější, symetrické francouzské 
zahrady vzniklé v 17. století jako hlavní 
zahradnický styl v Evropě.  
 

HISTORIE 
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 ……..5 vavřínů ( za 1 zlaté a 50krejcarů ) – AAW, sig. IA 1513……  
OBDOBÍ BISKUPA HOHENLOHE – WALDENBURG – BARTENSTEINA (1795 – 1817), 
TŘETÍ STÁTNÍ ADMINISTRACE A PRVNÍ INTERKALÁR (1817 – 1823) – ZALOŽENÍ 
ANGLICKÝCH PARKŮ.  
Josef Christian Franz Hohenlohe – Waldenburg – Bartenstein ( 1740 – 1817 ) nastoupil na 
biskupský stolec v roce 1795 a zůstal na něm až do své smrti, která ho zastihla na 
Jánském Vrchu 21. ledna 1817. Jeho skvělý vztah k tomuto zámku dokazuje skutečnost, 
že se od roku 1810 (po sekularizaci biskupských statků v Prusku) stal jeho hlavní rezidencí. 
Poprvé byl na Jánském Vrchu slavnostně uvítán 15. srpna 1797.  
Stavební úpravy zámku a okolí zahájil již na sklonku 18. století. Střelnici nechal zabydlet a 
zřídil zde kanceláře. Na venkovním nádvoří nechal strhnout všechny objekty (stáj, psí 
ohradu aj.), kromě pivovaru, výrobu však přemístil do zřejmě nově vybudované provozovny 
dole u sladovny (bývalý pivovar – později opravna televizorů p. Závora). Odlámat dal další 
část skalnatého vrchu a ma-teriál byl použit na vyrovnání zámeckého nádvoří. Odstraněna 
při tom byla nejprve skála v délce 130 stop a hloubce 11 stop, později další část v délce 
180 stop a 25 stop na výšku, až na horizont cesty (Paupie 1929 – II., s. 4). Odlámána byla 
také skála na místě nové schodišťové haly, kterou dokončili v roce 1801 (dnešní vstup do 
zámku). Kámen byl použit na zakrytí starého pevnostního systému. Nově byl řešen příjezd 
na zámecké nádvoří, kde byly postaveny stáje, vozovna a prostor pro hasičskou stříkačku. 
Za tímto komplexem vznikl dvůr, ve kterém byli drženi dva jeleni, takže se mu poté říkalo    
„Jelení dvůr". Opraven byl vodovod, na obě vnitřní nádvoří byly umístěny železné nádrže    
a vedle nové schodišťové haly byl vyveden chrlič. V roce 1798 založil kuchyňskou zahradu, 
vyčlenil část dvorských pozemků mezi střelnicí a silnicí na Žulovou a zřídil na nich ,, dolní 
park “ s tehdy módním bludištěm. (dnešní dolní park vedle Dittersova domu). Vhodné 
stromy a keře nechal přivézt ze zámku Reichstein (Paupie 1929 – II., s. 5-6). Tyto 
Paupieho informace nejsou úplné.  

31. 10. 1795 je poprvé zmiňován okrasný zahradník Anton Navrátil (psal se Naweratil), 
který tehdy vyúčtoval prodej zeleniny a pokladně odvedl sumu 84 zlatých. Zda pracoval 
Navrátil již pro Schaffgotsche není z dochovaných písemností zřejmé, patrně jej přivedl až 
Hohenlohe. K ruce měl tehdy dva učně, jednoho nádeníka a pomocníka v zahradě (ZAO, 
KŘ JV, i.č.2400). Stejné vyúčtování a sestava pracovníků v zahradě následovala i v dalších 

letech ( srov. ZAO, KŘ JV, i.č.2041 )  
 
Literatura:  
Přepsáno ze Ing. Bohdan Dlouhý, Mgr. 
Drahomír Polách - Stavebně - historický 
průzkum parku Jánský Vrch  
Wikipedie - Anglický park je styl 
krajinářského parku nebo zahrady, který 
vznikl v Anglii na počátku 18. století,       
a rozšířil se po celé Evropě. Nahradil 
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zahradnický styl v Evropě.  
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Význam:  
Interkalár –mezidobí (kdy je nějaký úřad neobsazen, čímž se ušetří finance)  
Stopa - stopa česká - koeficient metru 0,2964 Staročeská jednotka; stopa moravská - 
koeficient metru 0,2959 Stará moravská jednotka; stopa slezská - koeficient metru 0,2894 
Stará slezská jednotka.  

MR 
 

Javornické objevy a nálezy roku 2012 
   Práce muzejního pracovníka mimo jiné spočívá i v získávání nových historických 
předmětů, které dokládají činnost našich předků. Některé předměty dostane darem (v 
dnešní době již pomalu vyhynulá činnost), některé musí najít sám. Což znamená 
prozkoumávat krajinu, chodit a hledat po starých a někdy i nových odpadních místech 
(přičemž u těch nových se tato činnost nenachází s pochopením u životních partnerů), 
hledat v tzv. novém vědním oboru ,,půdní archeologie“ a v neposlední řadě, většinou po 
nocích, sledovat domácí i zahraniční internetové portály, kde se sem tam na aukcích objeví 
něco zajímavého z našeho regionu.  
   To je příklad i posledního objevu na německé internetové aukci, kde byla nabízena nám 
zcela neznámá mědirytina zámku Jánský Vrch z roku 1797.1  
Pochází snad z novin vydávaných v Žitavě (Privil. Zittauisches Topographisches, 
Biographish-historisches Monatliches Tage-Buch, Monat December 1797), které přinášely 
nejnovější zprávy z právě probíhajících vojenských konfliktů. Prodejní nabídka tvořila ještě 
8 novinových stran (bohužel jen jednu stránku vyobrazenou) a rytinu. Uveďme na okraj, že 
zejména třicetiletá válka vedla k rozvoji novin jako nového informačního prostředku. Někdy 
se hovoří o tom, že tato válka probíhala takřka v „přímém přenosu“. Lidé, plni obav              
z přesunů vojsk, chtěli vědět, jaká je situace na bojištích, co mohou eventuálně čekat. 
Odtud vznikla poptávka po zprávách. A vzhledem k velké negramotnosti byly noviny, které 
nejdříve vypadaly jako velké letáky, doprovázeny obrázky. Navíc se lidé lépe než my 
vyznali v symbolice, alegoriích. Ty byly též využívány ve válečné propagandě, holt již tehdy 
novináři sloužili té či oné bojující straně a katolíci s protestanty na sebe v „tisku“ kydali hnůj.  
Takže formálně obdobně i tyto žitavské noviny informovaly na první stránce o bojích v Číně 
a o hlavně uzavření míru mezi Rakouskem a Francií 17. prosince u vesnice Campo 
Formio. Mírové jednání mezi vítězným Napoleonem Bonapartem a hrabětem Ludwigem 
Cobenzlem, zmocněncem rakouského císaře Františka II. a nejlepším rakouským 
diplomatem, ukončilo pětiletou válku a potvrdilo nové východní hranice Francie až k levému 
břehu Rýna. Rakousko tu uznalo ztrátu svého vlivu v Itálii a vzdalo se Lombardie a Belgie 
výměnou za Benátsko, Istrii a Dalmácii. Pro rakouský dvůr i pro veřejnost znamenal 
Napoleon velké nebezpečí, jak dosvědčily další události vrcholící bitvou u Slavkova r. 1805. 
Napoleon byl vnímán jako uzurpátor, velikán, který bude stejně jednou poražen a potupen. 
A k vyjádření této myšlenky sloužil právě novinový leták.  
   Skládá se ze dvou motivů – v pozadí vidíme vyobrazení zámku Jánský Vrch s mě-
stečkem Javorník převzaté ze známého díla Topographia Silesia (1749) Friedricha 
Bernharda Wernera. V popředí pak sledujeme alegorickou scénu setkání Alexandra 
Makedonského s filosofem Diogenem. O něm se traduje mnoho historek a anekdot. 
Zpravidla už nelze rozhodnout, které z nich jsou pravdivé a které smyšlené. Určitě však 
nežil v sudu... Dodnes je však citován jeho výrok, který pronesl při rozhovoru s Alexandrem 
Makedonským, postupující na válečném tažení Řeckem. Ten prý filosofa vyzval, ať si zvolí 
přání, které mu bude splněno. Diogenés odpověděl: „Ustup mi ze slunce“.2  
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   V levém dolním rohu je ve výseči umístěn erb pánů z Bissingen, starého šlechtického 
rodu, původně pocházejícího z Míšně. V 15. století se rozdělil na větev rýnskou a českou, 
od níž se opět roku 1647 oddělila větev bissingen-nippenburská, jež byla roku 1746 
povýšena do stavu říšských hrabat. Iniciátorem letáku byl zřejmě Ferdinand Ernst Maria 
Anton, hrabě z Bissingen-Nippenburgu (1749 –1831), vysoký rakouský politik a úředník3.    
V r. 1792 byl na počátku války s Napoleonem jmenován vrchním zemským komisařem       
u Rýnské armády,   o dva roky později se stal prezidentem zemského soudu Předních 
Rakous a v době vydání letáku byl jmenován guvernérem země Tyrolsko – Vorarlbersko 

(1797–1801). O jeho postoji k událostem svědčí 
nápis na kameni, opřeném o dřevěnou boudu, 
„Insichzufriden“ umožňující širší výklad jako „jsem 
spokojen s mírem“. To dokládá i přání spokojenosti 
všem ostatním v říkance o želvě a Diogenovi ve 
spodním pásu obrázku.  
Proč však byl použit motiv Jánského Vrchu, 
nevíme. Od smrti biskupa Schaffgotsche uplynuly 
dva roky, nepřízeň nového biskupa Hohenlohe 
donutila hudebního skladatele Dittersdorffa            
z Javorníku odjet na Červenou Lhotu, marně 
hledáme nějaký spojovací bod...  
Jsou však i nálezy, které jsou stejně nádherné       
a jistě potěší každého muzejního pracovníka, ale 
na druhou stranu jsou úplně k ničemu. To je            
i případ nálezu krásné eneolitické pazourkové 
šipky s rozměry v = 3,9 cm a s = 2 cm, která se 
našla v Javorníku. Kdyby se našla v zemi při 
jakémkoliv archeologickém výzkumu, byla by to 
pro tento kraj velká událost (do dnešního dne nebyl 
na Javornicku učiněn takovýto nález!), bohužel 
šipka byla vyzdvižena z odpadní jámy parc. č. 949          
v Javorníku, která je přesně datována na konec 19. 
století a ukončena v závěru 2. světové války. To 
znamená, že  tam byla vyhozena někdy v rozmezí 
této doby a nemůžeme tedy určit, odkud původně 
pochází. Může se jednat o školní pomůcku či         

o předmět nějakého sběratele, který šipku mohl přivézt odkudkoliv. Tím tento předmět 
ztratil vypovídací hodnotu a lze ho použít jen pro ilustraci či jako školní pomůcku.  
 
 

POZNÁMKY  
1. Viz www.ebay.de, číslo aukce 190187168188. List o rozměrech 19 x 16 cm, velikost 
obrázku 17 x 13 cm, cena 130 euro.  
2. Příhodu zaznamenal Arriános v knize Alexandros Anabasis (Tažení Alexandra 
Velikého): Také Diogenovi ze Sinópy se prý [Alexandr] obdivoval: když ho zastihl na 
Isthmu, jak ležel na slunci, přistoupil k němu s hypaspisty a vybranými pěšáky a otázal se 
ho, zda má nějaké přání; Diogenés mu odpověděl, že si nic nepřeje nic jiného, než aby se 
svými průvodci podstoupil stranou, protože mu zaclání slunce.  
3. O něm viz http://de.wikipedia.org/wiki/Ferdinand_von_Bissingen-Nippenburg; Bissingen-
Nippenburg Ferdinand Ernst Maria Graf von. In: Österreichisches Biographisches Lexikon 



- 12 -

--------------------------------------------------------------------------- Javornický zpravodaj 8/2013

 12 1
2
 

1815–1950 (ÖBL). Band 1, Verlag der Österreichischen Akademie der Wissenschaften, 
Wien 1957, s. 88.  

Milan Rychlý  
  

Památkové okénko 
Okna 3 

   Okna jsou dnes často nedoceněným architektonickým prvkem stavby, čtenář si o tom 
sám může udělat úsudek po přečtení tohoto článku.  
   Na historizujících stavbách, jejichž představitelem je v Javorníku Karl Schwarzer, je okno 
ještě hodně technickým prvkem. Křídla jsou dělena na menší tabulky, vyráběly se jen 
menší skleněné tabulky z foukaného skla. Geometricky členěná křídla dobře doplňovala 
bohatě modelované fasády. Pro celé 19. století jsou charakteristická okna pro obytné 
místnosti dvojitá, s vnějšími okny otevíranými ven a umístěnými do líce fasády. U starých 
budov s jednoduchými okny zasazenými do špalety byla často jen přidávána vnější okenní 
křídla. Dvojitá okna zajišťovala větší tepelnou pohodu v domě. K tepelné pohodě přispívala 
i změna ve vytápění budov, domy měly asi od poloviny 19. století již tahové komíny, 
kuchyně byly opatřeny sporáky, místnosti byly vytápěny kamny s přímým přikládáním.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
… když se budově vezme její architektura – stačí vyměnit okna, s tím většinou mizí také 
původní architektonické orámování oken, obnova fasády na sebe nenechá dlouho čekat; 
střední obrázek: okno z 19. století z Vidnava, č.p. 11  
   Rozvoj průmyslu v 2. polovině 19. století znamenal pro stavebnictví nebývalý převrat. 
Přináší nové materiály a technologie. Vyrábí se větší skleněné tabule. Okno se mohlo stát 
dekorativním prvkem výtvarně pojednané fasády. Dvojitá okna byla nahrazována okny 
špaletovými (tzv. kastlovými), čím dál častěji se otevírala všechna křídla dovnitř. Okno 
mohlo být zasazeno víc do špalety. Dodnes toto období dokládá dům č.p. 399 od Aloise 
Utnera. Alois Utner ještě pracuje s historizujícími architektonickými tvary, nebrání se ale 
novým uměleckým proudům. Jeho pozdní tvorba je výrazně ovlivněna secesí – př. je 
tančírna v Račím Údolí nebo Kulturní dům v Javorníku. E.P.  
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Č.p. 399 – dům má v průčelí ještě zachovány původní truhlářské prvky (Foto: Eva 
Pulkrtová)  
  Syn Aloise Utnera Herbert navazuje na svého otce, ale žije v jiné době. Stejně jako jeho 
otec reaguje ve své tvorbě na dění ve světě. Jeho doba je dobou moderny, secesního 
ornamentalismu, národních slohů. Jeho fasády si hrají s dekorací omítek, okna jsou opět 
součástí architektonického návrhu fasády.  

 
 
 
Okna staveb Heberta Utnera – obr. vlevo domek        
v areálu zámku, který Herbert Utner stavebně upravil, 
obr. vpravo okno domu č.p. 52 (foto: Eva Pulkrtová)  
 
 
 

č.p. 52; obr. vlevo dekorovaná 
fasáda s původními okny; obr. vpravo 
výměna oken za plastová se snahou 
o přizpůsobení se původním oknům 
vzhledem i funkcí okna, fasáda by 
měla být uvedena v budoucnosti do 
původní architektonické podoby – 
tady je otázkou, jestli jsou plastová 

okna vhodnou technickou i estetickou náhradou, jestli vydrží stejně dlouho jako dřevěná. 
Plastová okna zde byla kompromisem po mnoha jednáních a srovnávání cenových 
nabídek … Dům není kulturní památkou, nachází se na okraji městské památkové zóny. 
Stojí ale na příjezdové cestě k zámku i k domu Karla Ditterse z Dittersdorfu.  

E.P.  
Pozn. Plány budov Aloise a Herberta Utnera jsou uloženy v archivu Vlastivědného muzea 
Jesenicka v Javorníku a ve státním okresním archivu v Jeseníku.  
 

 

Jak se z nás stali námořníci. 
   Když jsme v loňském roku opouštěli bojiště     
v dalekém Gdaňsku, pořadatel nám sliboval, že 
v dalším ročníku rekonstrukce bitvy umístí náš 
regiment na paluby lodí. Jak jsme se té 
představě smáli, sic v duchu jsme se těšili na 
neskutečný zážitek, pokud svému slibu dostojí. 
No jo, dnešní doba jaksi přeje tomu, aby se 
slibům nedostávalo, tak, jak se slušelo               
v minulosti.  
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ponocování, naspali velice málo. Ráno nás pod nosy pošimralo sluníčko a slibovalo moc 
pěkné počasí, což v našem případě slibovalo, že se zpotíme jak ty „svině“ (rozuměj 
prasata). Nastalo oblékání a věšení všech těch potřebných výstrojních součástek na 
jednotlivce a poté pochod v poledním slunci v délce cca 2 km. Hold do tábora pro nás 
plachetnice nepřipluly a my museli k nalodění do přístavu. Naštěstí jsme s sebou žádný 
kanon tahat nemuseli, protože zrekonstruovaná pevnost je dokonale vyzbrojena a kanóny 
převezl pořadatel již dříve do přístavu. Až teprve zblízka jsme poznali, že „koráby“ jsou 
vlastně přestavěné ocelové lodě, ale jak to naši severní sousedi umí, vypadaly dosti 
důvěryhodně a lezení některých našich jednotlivců v lanoví budilo i obavy o jejich životy. 
Někteří si samozřejmě museli na čelenovém stěžni vyzkoušet i scénu z Titaniku, ovšem 
dokud byla loď relativně pevně upevněna k pacholatům mola v přístavu, bylo vše OK. 
Pravda některým se před vyplutím nepodařilo z čelenu vrátit a sešplhávali již při odrážení 
od mola přístavu a pád by znamenal spadnutí pod rozjetou příď lodi. Vše však dobře 
dopadlo a tak jsme zaútočili. Celkem byla plachetnice opatřena 10 děly, ale střílelo se 
pouze ze čtyř, a i to stačilo. Částečně zakryté podpalubí se postupně zamořovalo korditem 
a občas jsme i záviděli infanterii na horní palubě. Samozřejmě jen ten krásný výhled. 
Jelikož jsme byli v pozici „nájezdníků a zlodějů“, byli jsme nakonec poraženi a zlaté cihly 
(obyčejné cihly natřené zlatěnkou), které jsme ve městě zcizili (pouze dle scénáře), od nás  
putovaly do moře, než abychom je vrátili. Přesto zážitek byl neopomenutelný a to hlavně 
proto, že nikomu nebylo nevolno a vše nakonec proběhlo v perfektní atmosféře. Pak 
následovala prohlídka starého města Gdaňsk a ráno balení na cestu domů. Na zpáteční 
cestě bylo rozhodnuto ještě navštívit největší hrad z období „křižáků“ v Malborku. Prohlídka 
trvala 4 hodiny a cesta domu se nám tak o kousek prodloužila. Více foto na 
http://jdg.rajce.idnes.cz/Gdansk.  

Za JDG AM  
 

PŘEHLED ČINNOSTI JEDNOTKY SBORU DOBROVLNÝCH HASIČŮ JAVORNÍK 
ZA DRUHÉ ČTVRTLETÍ ROKU 2013 

DUBEN 2013:  
Třetí den měsíce dubna vyjíždíme krátce před polednem na dopravní nehodu autobusu      
a osobního vozidla, která se stala u bělovodské místní části Kamenička. Při dopravní 
nehodě nedošlo k žádnému zranění. Provedli jsme protipožární zabezpečení u osobního 
vozidla. Vyčkali jsme příjezdu dopravní PČR a jednotky HZS Jeseník.  
V pátek 12. dubna v odpoledních hodinách vyjíždíme do javornické místní části Bílý Potok, 
kde za jízdy začalo hořet osobní vozidlo Seat Cordoba. V době našeho příjezdu bylo celé 
vozidlo již zasaženo požárem. Hasiči v dýchací technice provedli pomocí vysokotlakého 
proudu uhašení požáru. Během hašení došlo k drobnému úniku provozních kapalin do 
kolem protékající strouhy. Na jímání jsme použili speciální sorpční had. Na místě společně 
s námi zasahovala jednotka SDH Bílý Potok a HZS Jeseník. Po celkovém uhašení             
a zadokumentování vyšetřovatelem příčin vzniku požáru jsme vrak vozidla odtáhli mimo 
silnici.  
Následující den byla jednotka proškolena ze zdravotní přípravy se zaměřením na první 
pomoc při dopravních nehodách. Školením provázela vrchní sestra Zdravotnické 
záchranné služby Jeseník paní Mgr. Šárka Kubálková. Za odborný výklad a předání 
důležitých informací velmi děkujeme.  
Poslední den v měsíci patří pálením čarodějnic. A jako i předešlé roky, provádíme i letos 
preventivní protipožární dozor nad touto kulturní akcí.  

SBOR DOBROVOLNÝCH HASIČŮ JAVORNÍK 
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KVĚTEN 2013:  
V sobotu 4. května se opět schází jednotka při dalším výcviku. Tentokrát je zaměřen na 
výcvik nositelů dýchací techniky. Po teoretické přípravě jsme se přemístili do prostoru 
budovy bývalého soudu, kde byl proveden praktický výcvik s dýchacími přístroji Dräger na 
téma vyhledávání osob v neznámém, zakouřeném prostředí.  
V pátek 10. května odjíždí vybraná část jednotky na první výcvik ve vyprošťování osob        
z havarovaných vozidel, který je zaměřen na přípravu jednotky na krajskou soutěž ve 
vyprošťování osob z havarovaných vozidel. Toto školení proběhlo na stanici HZS               
v Jeseníku. První školení bylo teoretické. Seznámili jsme se zde s pravidly těchto soutěží    
a možnými scénáři, které nás mohly potkat. Při zpáteční cestě ze školení jsme byli odvoláni 
k otevření bytu na ulici Smetanova v Javorníku. Zabouchnutý byt jsme otevřeli a předali 
majiteli.  
V neděli 19. května opět odjíždí část jednotky na stanici HZS Jeseník, kde bude provedena 
praktická část výcviku ve vyprošťování osob z havarovaných vozidel.  
O tři dny později (22. 5.) probíhá stejný výcvik, tentokrát v Javorníku v areálu firmy pana 
Güntra Hanke, kde nám byly poskytnuty vraky vozidel k tomuto nácviku. Za poskytnuté 
prostory a vraky vozidel mockrát DĚKUJEME!!!  
Další den pak vyjíždíme k nahlášené dopravní nehodě do Bernartic. Po příjezdu na místo 

bylo zjištěno vozidlo na střeše   
v příkopě. U vozidla se nikdo     
z posádky nenacházel. Proto 
jsme se pokoušeli najít posádku 
v okolí, což nám po chvíli bylo 
příslušníky Policie ČR zakázáno 
s tím, že na místo jede jejich 
psovod. Pro nás tedy na místě 
nebyla žádná práce. Operační 
středisko nás za chvíli poté 
odesílá k další dopravní nehodě 
do Uhelné, kde byla hlášena 
nehoda s vyproštěním osob. Na 
místo nehody jsme dostali téměř 
ve stejném čase jako jednotka 
HZS Jeseník. Okamžitě jsme šli 
pomáhat s vyproštěním za-
klíněného řidiče. Po jeho 
vyproštění jsme asistovali 
posádce zdravotnické zá-
chranné služby s resuscitací, 
která byla bohužel neúspěšná. 
Dále jsme provedli protipožární 
opatření u vozidla. Na místo se 
také dostavila jednotka polských 
hasičů z Paczkówa, která byla 
pro nepotřebnost odeslána zpět 
na základnu. Během zásahu 
jsme ještě provedli průzkum 
domu, do kterého vozidlo 
narazilo.  
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Vyloučili jsme tak přítomnost jiných osob pod sutinami domu. Pro potřeby Policie ČR jsme 
prováděli nasvětlení místa nehody a taky jsme provedli zabezpečení částí domu, které 
hrozily pádem na zem. Bohužel již během zásahu jsme zjistili, že řidič vozidla je člen naší 
jednotky Sboru dobrovolných hasičů pan Kamil Surovík. Touto ztrátou jsme přišli                 
o mladého, aktivního hasiče, který tímto hasičským posláním žil. ČEST JEHO PAMÁTCE 
!!!  
ČERVEN 2013:  
První den tohoto měsíce vyjíždíme ve večerních hodinách k požáru staré sedačky              
u objektu bývalého železničního depa na javornickém nádraží. V době příjezdu byla 
sedačka již zcela shořelá. Provedli jsme pouze dohašení.  
V pátek 7. června se pak naposled schází výběr naší jednotky, aby si ujasnil poslední 
nesrovnalosti před sobotní krajskou soutěží ve vyprošťování osob z havarovaných vozidel.  
V sobotu 8. června vyrážíme v časných ranních hodinách s naším vozem CAS K25 L-101 
do Šumperku, kde se koná II. ročník krajské soutěže předurčených jednotek SDH 
vybraných obcí olomouckého kraje ve vyprošťování osob z havarovaných vozidel. Na této 
soutěži se jednotka SDH Javorník umístila na krásném druhém místě. Více o této soutěži 
již zaznělo v minulém čísle Javornického zpravodaje.  
Dne 21. června vyjíždíme v odpoledních hodinách na likvidaci sršního hnízda na ulici 
Družstevní v Javorníku.  
O osm dní později (29. 6.) pak vyjíždíme k dopravní nehodě osobního vozidla, které 
skončilo v korytě Javornického potoka na ulici Míru. U havarovaného vozidla jsme provedli 
protipožární opatření. Posádka vozidla vyvázla z nehody naštěstí bez jakéhokoli 
škrábance. Po příjezdu jednotky HZS Jeseník s jeřábem jsme asistovali při vyproštění 
vozidla z potoka zpět na silnici.                                 Milan Tonhauser, velitel JSDH Javorník  

 

PRÁZDNINY  
Jistě si všichni užíváme krásného a sluníčkového léta, i když vedrem a hla-
vně obtížným hmyzem trpí hlavně zvířata, bohužel nepomáhají žádné 
repelenty. Proto se dá s koníky pracovat pouze později k večeru, kdy se 
ochladí a obtížný hmyz není tak agresivní. Měli jsme tu několik dětí a mla-
dých z celé republiky na pobytech, velmi se jim tu líbilo, jakož i návštěva 
města Javorník a všichni si velmi pochvalovali nádhernou přírodu a doslova 
božský klid. Buďme rádi, že jej máme, a chraňme si ho!  

NÁVŠTĚVY  
Máme radost z každé návštěvy, a že je jich v tomto období požehnaně. Velmi mile nás 
překvapil nebývalý zájem o koně nejen od nás, ale i z Polska a Německa a ze Slovenska. 
Je moc milé poslouchat děti, jak si povídají, kde všude byly, jaké památky navštívily. Je       
i milé se pak dozvědět, že mezi turistické atrakce patří i malou měrou Ostrov Naděje o.s. 
Chtěli bychom upozornit všechny návštěvníky, pokud jsou velká vedra, dá se s koňmi 
pracovat až k večeru, tzn. tak po 18. hodině. Ideální je, když napíší sms, my s nimi budeme 
počítat a koně nachystáme. Každý je vítán.  
PODĚKOVÁNÍ  
Ivě Pavlíkové z Prahy, Dagmar Milatové z Jeseníku, Milanu Konečnému za pomoc při 
senech a odvozu hnoje, Dagmar Coufalové z Olomouce, Marcele Sovišové ze Starých 
Buků, Tereze Honesové z Adolfovic, také všem lidičkám, kteří vozí pro koníky tvrdé pečivo, 
mrkev, jablíčka a jiné dobrůtky a také za finanční dary.  

JEZDECKÁ STÁJ OSTROV NADĚJE BÍLÝ POTOK 
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Chtěli bychom upozornit všechny návštěvníky, pokud jsou velká vedra, dá se s koňmi 
pracovat až k večeru, tzn. tak po 18. hodině. Ideální je, když napíší sms, my s nimi budeme 
počítat a koně nachystáme. Každý je vítán.  
PODĚKOVÁNÍ  
Ivě Pavlíkové z Prahy, Dagmar Milatové z Jeseníku, Milanu Konečnému za pomoc při 
senech a odvozu hnoje, Dagmar Coufalové z Olomouce, Marcele Sovišové ze Starých 
Buků, Tereze Honesové z Adolfovic, také všem lidičkám, kteří vozí pro koníky tvrdé pečivo, 
mrkev, jablíčka a jiné dobrůtky a také za finanční dary.  

JEZDECKÁ STÁJ OSTROV NADĚJE BÍLÝ POTOK 
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Máme v plánu, že ke konci prázdnin chceme uspořádat Hobby závody, kde by mládež 
prokázala, co se všechno naučila, přesný termín najdete na našich webových stránkách.  
Již několikrát se nám stalo, že nás návštěvníci hledali, nebyli jsme doma. Proto, pokud se   
k nám vydáte, je lepší napsat sms na tel:737919762, abychom s Vámi počítali, popř.          
s Vámi domluvili jiný termín. Děkujeme za pochopení  

   Lenka a Mirek Sodomkovi, 
www.helphorses.webgarden.cz,email:on8os@seznam.cz,tel:737919762 

pořádá ve dnech 7. - 8. září 2013  
místní výstavu drobného zvířectva 

v zahradě Karla Ditterse z Dittersdorfu v Javorníku. 
Vystaveni budou králíci, holubi, drůbež a exotické ptactvo. 

 
Pro veřejnost otevřeno:   

sobota 7.září  - 8:00 - 21:00 hod. 
neděle  8.září  - 8:00 - 15:00 hod. 

V sobotu hraje k poslechu hudba od 14:00 hod. do 20:00 hod. 
Po oba dny: kolo štěstí, makrely, klobásy, langoše, guláš a jiné občerstvení. 

Prodej chovatelských potřeb. 
Srdečně zvou pořadatelé 

 

Léto, klid, pořádek II. 
   Máme hezké léto a není zatím nijak horké. Přesto, jak píše pan místostarosta Petr 
Polášek v minulém čísle zpravodaje, něco pálí každého z nás.  
   S čím já osobně nemohu souhlasit je situace, kdy jsou dlouhodobě o. s Ester a její 
zaměstnanci v různé podobě a formě činěni odpovědni za závažné a velmi negativní jevy   
v širokém okolí. Javorník byl prohlášen „ učiněným rájem alkoholiků“ a bezprizorních 
skupin obyvatel, kteří terorizují město. Toto prohlášení v tisku zveřejnila pod dojmem 
mediálně šířených a také reálně zažívaných situací posledních týdnů paní Krčová, která je 
specialistkou na buzení netolerance a často i nenávisti. A bezpochyby mnozí to tak vnímají 
a jsou rozhořčeni. Dlouhodobě jsme vykreslování jako zbohatlíci, mafiáni a podvodníci. Pálí 
mne tato slova o to více, že jsou nyní podpořena i osobou Petra Poláška, kterého jsem si 
vážil a dále vážit chci. Kritika se týká také desítek mých kolegů, kteří roky poctivě pracují   
a jistě si takové znevážení svého pracovního nasazení nezaslouží.  
   S čím nemohu souhlasit je povrchní hledání a nalezení viníka v o. s. Ester a lidech kolem 
ní. I když článek nezmiňuje jméno neziskovky přímo, je všem jasné o koho má jít. Zde je 
několik zdůvodnění mého nesouhlasu:  
1. Nezaměstnanost není jen jedním z největších problémů regionu, je základním 
problémem. Dnes je zde generace lidí, stovky lidí, kteří jsou za regulérních podmínek 
otevřeného trhu práce nezaměstnatelní. Jsou mezi námi stovky lidí, kteří se neuživí jinak, 
než podružnou a především dotovanou prací. A to ještě za předpokladu, že o ně někdo při 
tomto typu zaměstnání bude pečovat. Tento problém se týká celé společnosti. Řešení 
vysoké nezaměstnanosti obyvatel patří k základním prioritám a důvodům politické aktivity 
regionálních politiků. Nezůstává na Javornicku tato priorita více či méně na vedlejší koleji?  
I v článku je této skutečnosti spíše věnována jen okrajová pozornost, která problém zmíní, 

ČESKÝ SVAZ CHOVATELŮ JAVORNÍK 

OBČANSKÉ SDRUŽENÍ ESTER 
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pojmenuje a ponechá jej svému osudu. Přitom vědomí, že roste generace, jejíž jistá část se 
neuživí, mne přímo děsí.  
2. Převaha prázdných bytů v Javorníku a okolí není po úspěšných lidech, kteří se stěhují za 
prací. Prázdné byty jsou vesměs po lidech, kteří zde v Javorníku a okolí neuspěli, které 
vyhání zadluženost, ztráta naděje, že se zde dá žít – v nejednom konkrétním případě. Po 
těchto lidech nezůstaly jen volné, často holo-byty, v mnoha případech zůstaly                       
i nesplatitelné dluhy v řádu stovek tisíců korun. I tato situace by měla být naší radnicí 
vnímána se všemi důsledky, především však pravdivě. Prázdné byty a situace následně 
vznikající může mít i jinou podobu. Možná jsme zapomněli na panelák ve Vlčicích, velmi 
často jsme však svědky pohledu na bytové domy třeba v Přednádražní ulici. Cestou, která 
vede k těmto koncům, bych nikdy nešel a je prokazatelně přispěním sdružení, že se tak      
v našem městě a okolí neděje.  
3. Na jaře letošního roku bylo v regionu nezaměstnaných rekordní počet lidí a nebylo 
takřka nabízeno pracovní místo. V takové situaci (a ta je dlouhodobým jevem) je 
pobíratelem příspěvků a doplatků na bydlení velká skupina obyvatel v mikroregionech 
okresu. Nemohu nezmínit konstatování bývalého ministra financí, že každý druhý Čech 
bere nějaký typ dávky. Tato skutečnost hovoří sama za sebe a je nepravdou, že se tato 
situace týká převážně jen Romů. Je to situace desítek bílých rodin i jednotlivců přímo          
v Javorníku. A když už se s ní argumentuje negativně, měl by být argument postaven do 
reálné situace. 
Jarní veřejně pronesený příslib krajským představitelem Úřadu práce o dotaci do mezd 
VPP a možnosti vytvořit a zaměstnat desítky osob měl šanci tuto situaci zásadně změnit, 
alespoň na nějaký čas. Dnes je vše jinak, po pár měsících se zdá, že peníze na další  
pokračování financování VPP na Jesenicko nedoputují a já neregistruji žádnou reakci ze 
strany regionálních politiků. Proč?  
4. Sociálně vyloučenou skupinou obyvatel na Javornicku nejsou početně jen a především 
Romové. Od roku 2011 nejvíce narůstají v této skupině lidé patřící k většině. Statisticky 
doloženo. O. s. Ester se snaží již roky (od roku 2006 dle zákona), aby se pomoc                 
v sociálních krizích dostala i k těmto lidem. Je to u nás více než 200 konkrétních případů 
osob většinové populace, kteří se na organizaci obrátili s žádostí o pomoc a různou formou 
ji získali. Nezdá se, že by o řešení někdo velmi usiloval.  
5. Obdobně konstatování, že se na Javornicko vrací lidé, kteří žili roky někde jinde, a jsou 
to Romové, či sociálně vyloučení obyvatelé, je z pohledu bezpečnosti města přece 
nerelevantní. Nevrací se jen Romové z dětských domovů. Znám řadu „bílých“, dokonce 
mých kolegů, kteří se po několika letech života „venku“ zase vrátili domů. Nemohu než se 
ohradit proti tvrzení, že o. s. Ester stojí za „výrobním odvětvím“ k jehož produktům patří 
neodpovědné sestěhovávání jakéhokoliv etnika či sociální skupiny. Tato argumentace se 
dá spolknout od člověka, který se po kariéře v „lidově socialistické demokratické armádě“ 
vrátí do vsi a potřebuje mít i nadále nepřítele. Očekávám podstatně hlubší analýzu              
a především promyšlená řešení.  
6. Nemohu než vyjádřit vlastní názor s vědomím, že rozčilím spoustu lidí ve městě i okolí. 
Ten názor se opírá o historickou skutečnost, že je totiž velmi nebezpečné se oddat 
elitářství, netolerantnosti a nenávisti k rase a menšině, která mne třeba i dráždí,                   
a populisticky v ní vidět zlo celého světa. Jsou to Sudety, kam patří i Javorník, kde 
generace obyvatel výše zmíněné prožila. Včetně všech následků. Jestliže nejsou v článku 
pojmenováni konkrétní lidé, kteří za neklidem a nepořádkem ve městě jsou viděn                
a vnímáni, přesto, že je dlouhodobě takto konkrétně vnímáme a známe, je špatně řetězově 
vyvolávat blíže nespecifikovanou a neadresnou netoleranci k Romům, ať již žijí kdekoliv. 
7. Pořádek a bezpečnost obyvatel komunity, obce, města – nemohu než připomenout, že 
jejich zabezpečení v komunitě patří k základním povinnostem těch, kdo se svým zvolením 
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a vykonáváním veřejných funkcí v samosprávě zavázali tyto pro občany garantovat. 
Jestliže Petr Polášek konstatuje, že slušní Romové musí čelit různým projevům rasismu    
a jestliže se shodneme, že pořádek a dobré mravy pro malou skupiny obyvatel nejsou 
samozřejmostí, je dle mého mínění povinností vedení města jednat a pořádek                     
a bezpečnost zajistit. Řešením není pojmenování viníka, tedy o. s. Ester, k tomu zcela 
subjektivně. Jistě je potřeba umět přijmout kritiku, ale vinit o. s. Ester z toho, že se v 
Javorníku nedodržují zákony a městské vyhlášky, že se zde roky projevují stále stejné 
nešvary, je přinejmenším z mého pohledu projevem alibismu. I efektivnost vynaložených 
prostředků na chod samosprávy, v tomto případě také státních prostředků, tedy daňových 
poplatníků, ke kterým patřím, se lehce může stát předmětem často populistické kritiky.  
8. Dovolím si reagovat na konstatování, že těm, kdo se pod vlivem alkoholu či drog potácí 
městem a obtěžují a proviňují se proti „dobrým mravům“ není co vzít. Ze zákona je 
sociálním zabezpečením pro osoby v hmotné nouzi jejich sociální dávka. Ta, pokud je 
zneužívána, tedy není používána pro účely dané zákonem, je vyplácena v těchto případech 
v rozporu se zákonem. Zákon umožňuje, aby dávka v případech zneužívání byla odejmuta 
a byl pro takový případ určen zvláštní příjemce. Ten následně ručí a dohlíží na 
nezneužívání dávky. Dodržování dikce zákona je v takových případech plně v rukou u nás 
Úřadu práce v Javorníku a je jedním z efektivních řešení. Je zde tedy způsob a zákon jej 
předpokládá, jak zamezit zneužívání sociální dávky v hmotné nouzi. Ano je to krajně 
nepopulární…  
   Jménem 85 pracovníků sdružení bych závěrem rád poprosil o uvážlivější vedení diskuze. 
Vinit z problémů, které tvoří ve městě dlouhodobě jen malá hrstka konkrétních osob, 
„sociální průmysl“ a „výrobní odvětví“ neziskových organizací, je konstrukt přilévající olej do 
ohně, který pořádek a klid ve městě jistě nepřinese. Nejde o politické téma a o. s. Ester 
není subjektem, kterému v tomto smyslu jde o politické body.  

Za vedení Občanského sdružení Ester Abe Staněk, předseda  
 

Pozvání na dobrou kávu do Ekocentra Rychleby 
Od 19. srpna 2013 chceme rozšířit nabídku veřejnosti, především pro seniory.  
Zveme Vás od 10.00 do 16.00 hodin na dobrou kávu a něco k ní.  
Při návštěvě Ekologického centra je možné si prohlédnout jak objekty, tak okolí, seznámit 
se s činností, případně zhlédnout film, podebatovat, vyhledat knihu v knihovně nebo se 
zaposlouchat do muziky ze starých klasických gramofonových desek.  

Těšíme se na Vás. Tým Ekocentra.  
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!!!!!!  PPOOZZOORR  ZZMMĚĚNNAA  ČČAASSUU  PPRROOMMÍÍTTÁÁNNÍÍ  PPOOUUZZEE  OODD  1188::0000  HHOODDIINN!!!!!! 

  

  

PPřřiipprraavvuujjeemmee::  LLeett,,  JJeennííččeekk  aa  MMaařřeennkkaa::  LLoovvccii  ččaarroodděějjnniicc  ...... 
Připravuje: Monika Bukalová 

 

 

Sobota 3.8. 2013 v 1188::0000  hhooddiinn 
VVRRAAŽŽEEDDNNÁÁ  HHRRAA                              (akční thriller)                    BONTON  
Ústřední postavou tohoto akčního thrilleru je detektiv a soudní 
psycholog Alex Cross. Tentokrát se vydá po stopě sériového 
vraha. Začíná tak napínavá hra na kočku a myš, ve které půjde  
o mnoho, a Cross se ocitne až na hranici svých morálních zásad 
a psychických možností.  

 
vstupné:50,- Kč  /  přístupno od 12 let  /  dabing  /  101 min. 

 

 

 

Sobota 10.8. 2013 v 1188::0000  hhooddiinn 
LLAADDÍÍMMEE!!                    (komedie/hudební)                      CINEMART 
Zapomeňte na muzikály ze střední, tady jste někde jinde. Zpívá 
se tu jako o život, zásadně a capella (tedy bez kapely), sex je 
zakázaný, protože škodí hlasivkám, a kdo neladí se zbytkem, 
ten musí z kola ven. Beca nastoupila na novou školu a chce se 
stát  úspěšnou dýdžejkou. Svého plánu se drží až do chvíle, než 
narazí na velmi nesourodou partu holek, které spojuje soutěžní 
sborové zpívání slavných písniček bez hudebního doprovodu. 
Ten si vytvářejí vlastním hlasem. Beca sice na první kolo námluv 
řekne „ne“, ale nezpochybnitelný hudební sluch a schopnost 
zpívat čistě i ve sprše ji nakonec do klubu zpívajících studentek 
přivede.  

 
vstupné:50,- Kč  /  přístupno od 12 let  /  dabing  /   112 min. 

 

 

Sobota 31.8.2013 v 1188::0000  hhooddiinn 
TTEERRAAPPIIEE  LLÁÁSSKKOOUU            (komedie/drama)               BONTON  
Učitel dějepisu Pat Solatano, prošel psychickou krizí, během níž 
přišel o všechno – ztratil dům, práci, manželku i svůj dosavadní 
život. Jediné, co získal, bylo osm měsíců strávených                    
v psychiatrické léčebně. Po jejich skončení mu soud dovolí vrátit 
se domů. A tady teprve začíná příběh Terapie láskou, 
excelentního filmu, který se pyšní 4 nominacemi na Zlaté 
Glóby a dokonce 8 nominacemi na Oscary včetně nominace 
za nejlepší film, režii, scénář i herecký výkon.  

 
vstupné:50,- Kč  /  přístupno od 12 let  /  dabing  /   122 min. 

 

KINO OLYMPIA  
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Své příspěvky můžete posílat na e-mail: javornickyzpravodaj@seznam.cz.
Uzávěrka zářijového čísla bude ve čtvrtek 15.8. do 8:00.


